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ادامه از صفحه 4

فوتبال

مذاکره با طالبان منتفی است
 ملل متحد بی طرفی افغانســتان را تضمین کند و 
کشورهای همسایه مطمئن شوند از این طریق خطری 
متوجهشــان نیست و کشــورهای بزرگ هم به خاطر 
منافع خودشــان، حق نداشته باشند که افغانستان را 
استعمار  کنند. بر اساس این ممکن است پروسه جنگ 
افغانستان ختم شود و مردم افغانستان بعد از ۴۰ سال 
نفسی به راحت بکشند. غیر این، هر چند سال بگذرد، 
هرچه زمان سپری شود، این جنگ تداوم پیدا می کند. 
متأســفانه موقعیت جغرافیایی افغانستان به قسمی 
است که کشورهای متخاصم دنیا در این نقطه با هم 
غرض می کنند و دشــمنان فقط از طریق افغانســتان 
می توانند به همدیگر ضربه وارد کنند. بر این اســاس 
تا آنها متقاعد نشوند و از مداخلات دست برندارند این 
وضعیت ادامه پیدا می کند و یک مداخله گر به خاطر 
حفظ منافعش ناگزیر اســت دوباره مداخله داشــته 
باشد. ما امیدوار هستیم دنیا حداقل بعد از ۵۰ سال به 
موقعیت افغانستان و ملت افغانستان توجه و ترحم 
کند و بیش از این نگذارد یک ملت نابود شــود. شاید 
اگر این پروسه تداوم پیدا کند افغانستان مرکز تروریسم 
دنیا شود و آن وقت دنیا به طور همیشگی با افغانستان 
گرفتار می شود که یک مصیبت بزرگ است و ضربه اش 

را هم ملت افغانستان و هم دنیا می خورد. 
 به عنوان ســؤال آخر، واقعا تصــور می کنید  �

اعضــای جبهه مقاومــت با توجه بــه چیزی که 
طالبان در آن جلسه گفته اند، می توانند در امنیت 
و سلامت به افغانستان برگردند یا برای برگشتن با 

مشکل مواجه خواهید بود؟ 
طالبان موجوداتی هســتند کــه نمی توان به هیچ 
حرفشــان اعتماد کــرد. هیچ کدام از آنهــا از یکدیگر 
تبعیت نمی کنند. امروز یکــی یک حرف می زند، فردا 
دیگری کاری که خــودش می خواهد انجام می دهد. 
امشــب دو خانــم را از خانه  بیرون می کشــند و گم 
می شــوند، فردا که از طالب سؤال می کنیم می گویند 
خبر نداریم. هیچ احســاس مسئولیت ندارند. آنها در 
حال حاضر تمام کســانی را که مخالفشان هستند، به 
نــام داعش و مخالف نام می گذارند و شــب هنگام از 
خانه هایشــان می برند و می کشند و فردا می گویند ما 
آگاه نیستیم. کســی در آنجا احساس امنیت نمی کند 
و روزانه حداقل ۱۰ هزار انسان از افغانستان به جانب 
ایران و پاکســتان حرکت می کنند. شما فکر کنید چه 
وضعیتی در افغانســتان هســت؟ مــردم اگر امنیت 

احساس کنند خارج نمی شوند. 
 پس مقاومت در مهاجرت را باید همچنان ادامه  �

دهید. 
در برابــر ظلــم، بی عدالتی و اشــغال راه دیگری 
وجود ندارد. فعلا پاکســتان در همه بخش ها مسلط 
است؛ کسانی که به افغانستان هیچ تعلقی ندارند، در 
پاکستان متولد شــده و همان جا بزرگ شده اند و برای 
منافعشــان از آنجا دســتور می گیرند و در افغانستان 
خــراب کاری می کنند. در برابر بی عدالتی اســلامی و 
رفتار غیرانسانی و احقاق حقوق ملت ها و ایجاد یک 
نظام انســانی و اســلامی و مطابق با موازین جهانی، 
ناگزیر هســتیم مقاومت ادامه پیدا کنــد تا به اصول 
عادلانه دست یابیم. طالبان تأکید می کند امنیت شده 
که ما باور داشــته باشیم در افغانســتان هیچ ناامنی 
مالی و جانی وجــود ندارد؛ اما وضعیــت ناامنی در 
افغانستان امروز، بازتاب ندارد به خاطر اینکه هرکس 
در فیس بوک چیزی می نویســد فردا به خانه اش رفته 
و او را می برند و سرنوشتش نامعلوم می شود. به این 
خاطر کســی چیزی نمی گوید (گفته  نمی کند). در این 
اوضاع به دروغ اعلامیه نشــر کردند که بین طالبان و 
احمد مســعود بیانیه مشترک امضا شده است. از این 
قسم کارها زیاد می کنند و جامعه رسانه ای باید متوجه 
باشد. مقاومت افغانستان به خاطر احقاق حقوق ملی 
و مدنی و انسانی جامعه افغانستان قد علم کرده و تا 
تحقق حقوق همگانی ملت و ایجاد یک نظام انسانی 
و مطابــق موازین ملی و بین المللــی به مبارزه ادامه 
می دهد و خواست شــخصی و خاصی برای خودش 

ندارد جز خواست انسانی، اسلامی و ملی.

خبر

نتایج و آمار شگفت انگیز استقلال 
در ۱۰ بازی آخر

تیم فوتبال اســتقلال ۱۰ بازی اخیر خود در لیگ  �
برتر را با ۹ پیروزی و تنها یک تســاوی پشــت ســر 
گذاشــته که این آماری جالب برای آنها به حساب 
می آید. به گزارش مهر، شاگردان فرهاد مجیدی در 
هفته هجدهم رقابت های لیگ برتر هم توانستند با 
یک گل از ســد تراکتور در تبریــز عبور کرده تا ضمن 
حفظ صدرنشینی خود در لیگ بیست ویکم، فاصله 
سه امتیازی شان با نزدیک ترین تعقیب کننده خود را 
هم حفظ کنند. آبی پوشان که نخستین تیمی بودند 
کــه در این فصل از مــرز ۴۰ امتیاز عبور کردند، حالا 
با معــدل ۲٫۴۴ امتیاز به ازای هــر بازی، حد نصاب 
جالبــی در امتیازگیری ثبت کرده اند. اســتقلال که 
تنها تیم بدون شکست این فصل از رقابت های لیگ 
برتر اســت، در ۱۰ بازی اخیر خود ۹ بار پیروز شده و 
تنها یک بار (مقابل آلومینیوم اراک) متوقف شــده 
اســت تا آماری جالب و شگفت انگیز برای خود به 
جا گذاشته باشــد. شاگردان مجیدی در هر ۱۰ بازی 
آخر خود گل زنی کردند و تعداد گل های زده در این 
۱۰ بازی به عدد ۱۹ رسید و تنها چهار گل خوردند و 

هفت بار موفق به ثبت کلین شیت شده اند.

از  کارت  پایان خدمت جعلی تا 
نارو  به کی روش!

به گزارش ایســنا، ماجرای ســربازی برای مردان  �
ایرانی یکی از مهم ترین دغدغه های زندگی شان است 
و حاضرند هر کاری بکنند تا این دوره دو ســاله زودتر 
به پایان برســد. در  این  میان فوتبالیست ها وضعیت 
بهتری نســبت به هم سن و ســال های خــود دارند و 
می تواننــد با حضور در تیم هــای نظامی و به میدان 
رفتن برای این تیم ها، دو ســال خدمت ســربازی را 
پشت سر بگذارند. البته شــاید بگویید که دو سال از 
بهترین سال های حرفه ای شــان هدر می رود که این 
موضــوع مبحثی طولانی  اســت؛ امــا می دانیم که 
دو ســال زندگی برای فوتبالیســت ها اهمیتی ندارد 
که ما بخواهیم حرص ایــن موضوع را بخوریم. این 
روزها بحــث خدمت ســربازی ســیاوش یزدانی و 
محمدحسین مرادمند، دو مدافع استقلال داغ است. 
این دو بازیکن تا دیروز یکم اســفند معافیت سربازی 
داشتند، اما قاعدتا از امروز سرباز هستند. البته باشگاه 
اســتقلال در این هفته ها به دنبال استفاده از قانون 
ســرباز قهرمان برای حل مشــکل یزدانی و مرادمند 
اســت و با توجــه به اینکه ســازمان نظــام وظیفه 
هنگامی که درخواست فردی را بررسی می کند، برای 
او غیبت نمی زند، احتمــالا این دو بازیکن هم غیبت 
نخواهند خورد و پس از تعیین تکلیف وضعیت شان 
یا سرباز می شوند یا در استقلال به فعالیت شان ادامه 
می دهند. در این گزارش با توجه به داغ بودن موضوع 
سربازی دو مدافع میانی استقلال، بازیکنان مطرحی 
را که با موضوع سربازی در میانه فصل دست و پنجه 

نرم کردند، مرور می کنیم.
مهرداد پــولادی: مدافع پیشــین تیم  ملــی فوتبال 
ایران مطرح ترین و جنجالی ترین پرونده ســربازی را 
در بین بازیکنان ایرانــی دارد. مهرداد پولادی یکی از 
بازیکنانی بود که در پرونده «سرباز گیت» و کارت های 
پایان خدمت جعلی پایش به میان کشیده شد. در آن 
زمان ســتاد کل نیروهای مســلح اعلام کرد که همه 
ایــن بازیکنان باید به ســربازی بروند و حق خروج از 
کشــور را ندارند. در آن زمــان تیم  ملی فوتبال درگیر 
جام ملت های آســیای ۲۰۱۵ بود کــه در نیم فصل 
رقابت های لیگ برتر برگزار می شد. کارلوس کی روش 
با وجود تصمیم ســتاد کل، روی استفاده از بازیکنان 
ســربازش پافشــاری می کــرد. در نهایت ســتاد کل 
نیروهای مسلح به صورت مشروط به سروش رفیعی 
و مهرداد پولادی اجازه خروج از کشور داد تا آنها تیم  
ملی را در جام ملت ها همراهی کنند. با این حال پس 
از جام ملت های آســیا مهرداد پولادی دیگر به ایران 
برنگشت و هنوز هم سرباز فراری محسوب می شود.

آرش افشــین و حســین ماهینی: نام این دو بازیکن 
مطرح فوتبال ایران هم در بیــن بازیکنانی که کارت 
پایان خدمت جعلی داشــتند، وجود داشت. این دو 
بازیکن در نیم فصل لیگ ۹۳-۹۴ به ملوان پیوســتند 
و خدمت سربازی شــان را در این تیم گذراندند. آرش 
افشــین که پیش از ملوان یکی از استعدادهای ناب 
فوتبال ایران بود، افت شــدیدی کرد و دیگر نتوانست 
کیفیــت قبلــی اش را به نمایش بگــذارد. او پس از 
ملوان به استقلال پیوست و حضور ناموفقی در این 
تیم داشــت. استقلال خوزستان، فولاد (دو مقطع) و 
شــهرداری آستارا دیگر تیم هایی بود که افشین برای 
آنها به میدان رفت. افشــین ۳۲ ســاله که روزهایی 
احتمال پیوســتنش به لیل فرانســه وجود داشــت، 
در حال حاضر نمایش نسبتا خوبی برای خیبر خرم آباد 
در لیگ دسته یک دارد. حسین ماهینی اما شرایطش 
بهتــر بــود و پس از گذرانــدن خدمت ســربازی به 
پرسپولیس بازگشت. ماهینی کاپیتان پرسپولیس هم 
شــد و دو قهرمانی لیگ برتر را با این تیم کسب کرد. 
او پس از مصدومیت های سختی که در پرسپولیس 

داشت، به نساجی و سپس سایپا پیوست.
علیرضا حقیقــی: دروازه بان تیم  ملــی ایران در جام 
جهانی ۲۰۱۴ و جــام ملت های ۲۰۱۵ پس از لو رفتن 
جعلی بــودن کارت پایــان خدمتش، با اســتفاده از 
کفالت توانست کارت پایان خدمتش را در مرداد ۹۳ 

بگیرد و از سربازی معاف شود.
علی حمودی: استارت «سرباز گیت» از علی حمودی 
و افشــاگری علــی دایی دربــاره کارت  پایان خدمت 
جعلــی ایــن بازیکن خــورد. او که یکــی از بهترین 
مدافعان راســت فوتبال ایران در آن سال ها بود، در 
نیم فصل لیگ چهاردهم به تراکتور پیوست. حمودی 
پس از جدایی از تراکتور دیگر آن مدافع سرحال نبود 

و به پیکان پیوست.
مهــدی مهدی پــور، احســان پهلــوان و دانیــال 
اسماعیلی فر: ایــن سه بازیکن ذوب آهن در نیم فصل 
لیگ هفدهم از این تیم اصفهانی جدا شــدند و برای 
گذراندن خدمت ســربازی  خود به تراکتور پیوستند. 
حضور آنها اختلافات زیادی بین دو باشــگاه تراکتور 
و ذوب آهن بــه وجود آورد. هر ســه بازیکن پس از 
پایان خدمت سربازی شــان به ذوب آهن بازگشــتند. 
در حال حاضــر مهدی پور بــرای اســتقلال، پهلوان 
برای پرســپولیس و اسماعیلی فر برای سپاهان بازی 

می کنند.
شجاع خلیل زاده: مدافع فعلی تیم  ملی فوتبال ایران 
هم جزء پرونده کارت های جعلی بود. او در نیم فصل 
لیگ چهاردهم از ســپاهان به تراکتور رفت و پس از 
گذراندن خدمت سربازی دوباره به سپاهان برگشت. 
خلیل زاده در حال حاضر مدافع تیم الریان قطر است.

قاسم حدادی فر: ستاره ذوب آهن در لیگ یازدهم در 
نیم فصل این رقابت ها به دلیل داشتن کسری خدمت 
به تراکتور پیوست و تا پایان لیگ یازدهم برای این تیم 
تبریزی به میدان رفت. او پس از پایان لیگ یازدهم و 

پایان دوران خدمتش به ذوب آهن بازگشت.

فدراســیون جهانی اســکی به زودی مدت زمان 
محرومیت حســین ساوه شمشــکی را اعلام خواهد 
کــرد. ساوه شمشــکی نماینده اســکی آلپاین مردان 
ایران در بازی های المپیک زمســتانی ۲۰۲۲ پکن که 
قرار بــود در دو بخش مارپیچ بــزرگ و کوچک این 
بازی ها شــرکت کنــد، تنها چند روز قبل از مســابقه 
تســت دوپینگش مثبت شد. اســکی باز ایرانی با این 
اتفاق حضور در مســابقات را از دســت داد و طبق 
قوانین مجبور به ترک دهکده بازی ها شــد. ماده ای 
کــه در نمونه دوپینگ ساوه شمشــکی دیده شــده، 

استرویید آنابولیک اســت؛ ماده ای که استفاده از آن 
محرومیت سنگین چهارساله را دارد. 

ساوه شمشکی در مدتی که در پکن حضور داشت 
به دادگاه بین المللی حکمیت ورزش شــکایت کرد 
تا بررسی دقیق تری در مورد نمونه دوپینگش انجام 
شــود؛ چراکه او معتقد است ۱۵ روز قبل از مسابقه 
آزمایش دوپینگ داده و منفی بوده است. حسین تنها 
در اظهارنظری گفت: فقط بــه خاطر افکار عمومی 
و مردم ایران این دوپینــگ را گردن می گیرم؛ در غیر 
این صــورت هیچ برگه ای را مبنی بــر اینکه مرتکب 

دوپینگ شــده ام، امضا نمی کنم. بــا این حال اگرچه 
هــر دو نمونــه اول و دوم این ورزشــکار در المپیک 
مثبت شــده، اما او حاضر نیســت بپذیرد که مرتکب 

این تخلف شده است. 
طبق آنچه رســانه های خارجی گزارش داده اند، 
دادگاه بین المللــی حکمیــت ورزش قــرار اســت 
به زودی پاسخ شکایت او به این پرونده را اعلام کند. 
آن طور که ســایت Insidthegames نوشته اسکی باز 
ایرانی باید در انتظار محرومیت چهارســاله باشــد و 
نباید امیدوار باشــد که مورد بخشــش قــرار بگیرد. 

شمشــکی در بازی هــای ونکــوور ۲۰۱۰ و بازی های 
ســوچی ۲۰۱۴ حضور داشــت. او در روسیه بهترین 
نتیجه خود را با کســب رتبه ۳۱ در اسلالوم به دست 
آورد. پس از شمشکی، تست دوپینگ لیدیجا هونکو 
و والنتینا کامینســکا، هر دو اســکی باز از اوکراین نیز 
مثبت شــد. نتیجه رســوایی دوپینگ کامیــلا والیوا، 
اسکیت باز روســی نیز هنوز مشــخص نشده است. 
تست او به خاطر استفاده از داروهای پزشکی مثبت 
شــده ولی هنوز رأی قطعی دربــاره پرونده او صادر 

نشده است.

غلامرضا رفیعی، مشاور حقوقی سابق فدراسیون فوتبال، یکی از چهره های 
پرسروصدای هفته های اخیر است. او از طرف مخالفان عزیزی خادم متهم 
به تک روی است و در نقدهایی که از رئیس فدراسیون فوتبال شده، چندین 
بار توسط اعضای هیئت رئیسه، نامی از غلامرضا رفیعی برده شده است. در 
بین اتهامات متعددی که از سوی اعضای هیئت رئیسه به رئیس فدراسیون 
فوتبال وارد شــده، چندین مورد به اقدامات غلامرضا رفیعی برمی گردد؛ 
مشــاور حقوقی که بعد از برکناری  موقت عزیزی خادم، از سمتش استعفا 
داده و از فدراســیون جدا شده اســت. با این حال، هنوز ابهاماتی درباره 
اقدام های مشــاور حقوقی وجود دارد که کمتر به آن پاســخ داده شــده 
اســت. در واقع غلامرضا رفیعی به تازگی با دو اتهام مهم از سوی مخالفان 
عزیزی خادم روبه رو شده است؛ نخســت اینکه خودسرانه و بدون اطلاع 
اعضای هیئت رئیســه با فیفا درباره اســاس نامه مکاتبه کرده و دوم اینکه 
پایش در یک فایل صوتی که برنامه «مزدک میرزایی» جزئیاتی متن محور از 
آن را منتشر کرده، گیر است. فایل صوتی مذکور اشاره به توصیه هایی دارد 
که غلامرضا رفیعی به عنوان مشاور حقوقی، به گوش رئیس کمیته انضباطی 
می رســاند و ظاهرا از او می خواهد که رأی پرونده جنجالی بازی استقلال و 
گل گهر را ۳ بر صفر به سود استقلال اعلام کند و محکم پای این رأی بایستد. 
اگرچه از زمان انتشار بخشی از فایل صوتی آن هم به صورت متنی، تاکنون، 
غلامرضا رفیعی به غیر از یکی، دو متن در صفحه شخصی اش اظهارنظری 
نکرده، ولی مشاور حقوقی سابق فدراسیون بالاخره پذیرفت در گفت وگو با 
«شرق» درباره اتهاماتی که اخیرا به او نسبت داده شده است، صحبت کند.

 آقای رفیعی حتما در جریان صحبت های اعضای هیئت رئیســه  �
فدراســیون فوتبال علیه خودتان هســتید. اعتقاد دارند درخصوص 
اساس نامه فدراســیون، آنها را دور زده اید و به تنهایی با فیفا در این 

مورد مکاتبه کرده اید.
اتفاقا روز گذشــته یکی از دوســتانم مطلبی را که شــما منتشر کرده 
بودید، برایم فرستادند. شما که دسترسی به این متن داشته اید، چرا چنین 

موضوعی را می پرسید؟
 ما جزئیات را نوشته ایم ولی بالاخره اینها مواردی است که از سوی  �

تعدادی از اعضای هیئت رئیســه از جمله آقای احسان اصولی مطرح 
شــده اســت. بالاخره بفرمایید که با فیفا درباره اســاس نامه شخصا 

مکاتبه کرده اید یا خیر؟
لطفا ذیل همان نامه ای که منتشــر شده هم شما و هم دیگر دوستانی 
که برایشــان محل سؤال است، نگاه بیندازید؛ جناب دبیرکل امضا کردند و 
فیفا هم پیام تبریک را برای جناب دبیرکل ارســال کرده اند. در فدراسیون 
فوتبــال، تنها دبیرکل با فیفا و ای اف ســی و بالعکــس مکاتبه می کنند و 
اولین نفری که از پاســخ فیفا مطلع می  شود، جناب دبیرکل محترم است. 
اینجانــب به اتفاق جمعی از حقوق دانان بنام کشــور بــه مدت چند ماه 
روی اســاس نامه و مســتندات قانونی کار کرده ایم و به دلایل مختلف به 
نتیجه رســیدیم که تحولات قانونی و قضائی و اقدامات دولت محترم به 
گونه ای اســت که می توان فیفا را قانع کرد که ماهیت حقوقی فدراسیون 
فوتبــال ایران یک نهاد غیردولتی اســت و از ســویی دیگر مجلس لایحه 
پیشــنهادی دولت را که البته در مورد فدراســیون های ورزشــی آماتوری 
است، کنار گذاشته و مهلت اعطایی فیفا نیز در حال اتمام است؛ بنابراین با 
نگارش پاسخی حقوقی به مکاتبات عدیده فیفا، مستندات قانونی، قضائی 
و اقدامات دولت را پس از ترجمه رســمی، به امضــا آقای دبیرکل برای 
فیفا و ای اف ســی ارســال کردیم. رئیس فدراســیون و دبیرکل و تعدادی 
از حقوق دانان معتمد و متخصص نیز در جریان جلســات و بررســی های 
حقوقی انجام شــده بوده اند. بنابراین، اتهام مکاتبه خودســرانه با فیفا به 
اینجانب نادرســت اســت. هیچ مکاتبه ای با احدی در فیفا و ای اف ســی 
نداشــته ام. به آقای اصولــی در دفتر دبیرکل محتــرم و در حضور جناب 
دبیــرکل عرض کــرده بودم که چیزی پیش من نیســت و لطفــا نامه به 
فیفا و پاســخ را از جناب دبیرکل مطالبه و دریافت کنید. آن وقت شما به 
مصاحبه های جناب آقای اصولی نگاهی بیندازید که پرســیده چرا رفیعی 
باید نامه فیفا را داشــته باشــد اما من به عنوان هیئت رئیسه نباید داشته 
باشم! در جای جای رسانه ها و ســایت های خاص زنجیره ای من را متهم 
به مکاتبه خودسرانه با فیفا و دورزدن ارکان فدراسیون کرده اند. امیدوارم 
حالا که نامه منتشر شده است، حقیقت روشن شده باشد. ضمنا اقدامات 
انجام شــده تماما منطبق با موازین قانونی بوده و مشــکلی بزرگ را حل 
کرده است تا آنجایی که آن برادر گرامی توییت زده بود به این مضمون که 

مشکلی نبوده که حل شود؛ و گفته بود آماده خوری ممنوع!
 درســت اســت که درخواســت مناظره با اعضای هیئت  رئیسه را  �

داده اید؟
بلــه؛ از نمایندگان محترم و شــریف مجلس، دبیــر کل محترم و جناب 
آقای سخنگوی فدراسیون، جناب آقای اصولی، استدعا دارم تنهایی بدون 
حضــور طرفی که متهم به دروغ گویی، ساختارشــکنی و هنجارشــکنی و 
هزار نســبت دیگر می کنند، اظهار نظر نکنند. این جانب حاضرم با عزیزانی 
کــه از تمام تریبون ها و به خصوص خبرگزاری های خاص و دم به ســاعت 
با شــبکه های رادیویی و تلویزیونی درباره اســاس نامه و شخص این جانب 
به عنوان مشــاور حقوقی رئیس سابق فدراســیون مصاحبه می کنند، یک 
مناظره علنی داشته باشم. مردم و جامعه حقوق و ورزش را مطلع فرض 
کنند. مردم می دانند چه می گذرد. انصاف را رعایت کنید. اگر همین گونه راه 
را بپیمایید - که امیدوارم اصلاح شــود- مشخص خواهد شد که کدام یک 
به بی راهه رفته ایم. این قدر بر طبل مشــکل اساس نامه نکوبند. البته همه 
این سروصداها و جنجال های رسانه ای هماهنگ و یک صدا، برای برکناری 
عزیزی خادم بوده است نه اساس نامه فدراسیون فوتبال. الان هم خودشان 
این موضوع را حل شده می دانند و بعید می دانم حالا که موفق به برکناری 
عزیزی خادم شده اند، بخواهند بر طبل مشکل اساس نامه بکوبند و فوتبال 
ایران را در گردابی خودســاخته بیفکننــد. تاریخ هم روزی قضاوت خواهد 

کرد که پشت این جریانات چه بوده است.

 در جریان هستید که به غیر از مورد مذکور، انتشار فایل صوتی شما  �
در برنامه «مزدک میرزایی» هم ســروصدای زیادی به پا کرده است. 
آن طور که ادعا شده، صحبت های شما با رئیس کمیته انضباطی درباره 
رأی پرونده گل گهر با استقلال، استقلال ارکان قضائی فدراسیون را زیر 

سؤال برده است.
من منکر صحبت ها و گفت وگوهای حضوری و تلفنی خودم با رؤسای 
ارکان قضائی در امور حقوقی و قضائی مختلف فدراسیون نیستم؛ زیرا من 
مشــاور حقوقی رئیس فدراسیون بودم و خودم مجانا وظیفه دفاع از آرای 
ارکان قضائی در CAS را بر عهده داشــتم (مثل پرونده ســایپا-پیکان)؛ اما 
در جایگاه و مقامی نبودم که بتوانم به کمیته های مستقل و ارکان قضائی 

فدراسیون فوتبال امر و نهی کنم.
 ولی ظاهرا صحبت های شــما چندان هم شکل توصیه نداشته و  �

دستوری است. به  همین  دلیل است که عنوان می شود استقلال کمیته 
انضباطی زیر سؤال رفته است.

عــرض کردم که بــا توجه به جایگاهــی که به عنوان مشــاور حقوقی 
داشــتم، ده ها بار مورد سؤال و مشــورت ارکان، مدیران، رؤسای و اعضای 
ارکان قضائــی و غیرقضائی قرار گرفتم یا درباره تحقیقات و اســتعلامات 
مورد نیاز از مراجع داخلی یا خارجی نظر یا پیشــنهاداتی دادم، اما پاســخ، 
نظر و پیشــنهاد این جانب هرگز تکلیفی برای کمیته های محترم انضباطی 
و اســتیناف ایجاد نمی کرد. درباره احکام کمیته های انضباطی و استیناف 
درباره باشــگاه گل گهر، این جانب نیز مانند همه مردم پس از انتشار احکام 
در سایت فدراسیون فوتبال از نتیجه حکم مطلع شدم و تاکنون متن کامل 
احکام صادرشــده را نخوانده ام؛ بنابراین ادعای صدور دســتور از ســوی 
این جانــب به دو عضو کمیته محترم انضباطی فدراســیون فوتبال، به این 
 صورت که دســتور صدور حکم آن کمیته محترم علیه باشــگاه گل گهر و 
بیرون کشــاندن کارکنان متخلف یا مقصر فدراســیون و سازمان لیگ از آن 
پرونده را داده ام، کذب محض اســت. این موضوع هم بر اساس سناریوی 

برکناری عزیزی خادم اجرا شد.
 یعنی اعتقاد دارید آن مشــاوره های شــما که همچنان باید تأکید  �

کنم به قرار چندان هم مشــاوره  به نظر نمی رسد، روی رأی نهایی این 
پرونده تأثیرگذار نبوده است؟

در ایــن پرونده، کمیته های انضباطی و اســتیناف حکــم خود را صادر 
کرده اند و دلایل و جهات آن در خود رأی که باید در سایت فدراسیون منتشر 
شده باشد، ذکر شده است. مضافا اینکه پرونده درباره رسیدگی به هرگونه 
تخلف کارکنان و عوامل اعم از باشــگاه، سازمان لیگ و فدراسیون کماکان 
در حال رسیدگی است. درحال حاضر نیز گل گهر اگر مدعی غیرقانونی بودن 
احکام صادرشــده علیه آن باشــگاه اســت، می تواند مثل باشگاه سایپا در 
CAS اقــدام به طرح دعوا کند. تمامــی اعضای محترم کمیته انضباطی و 
استیناف فدراسیون از حقوق دانان و قضات خوش نام کشور و حی و زنده اند 
و می تواننــد درباره دخالت یا عــدم مداخله این جانــب در امور آن ارکان 
تحقیق کنند. این جانب تاکنون در هیچ جلســه ارکان و کمیته های قضائی 
حضور نیافته ام. از کمیته انضباطی فدراسیون، فقط رئیس کمیته انضباطی 
را از نزدیــک و حضوری دیده ام؛ آن هم در حضور دبیر کل و معاون دبیر کل 
که برای تکرار اســتعلامات انجام شده توســط دپارتمان بین الملل برگزار 
شــده بود. بنا بر درخواست و هماهنگی های انجام شده و با اطلاع دبیرکل، 
این جانــب در پرونده های حقوقی و قضائی داخلی و خارجی فدراســیون 
کمک کرده و حتی در جلســات رســیدگی CAS به عنوان نماینده حقوقی 
فدراســیون حضور می یابم که آخرین مورد، جلسه CAS برای رسیدگی به 
شکایت باشگاه سایپا با مدیرعاملی آقای مهرداد سراجی علیه رأی کمیته 
اســتیناف فدراسیون فوتبال بوده اســت که چند روز پیش، CAS حکم به 
بی حقی باشــگاه ســایپا صادر کرده و رأی کمیته محترم اســتیناف را تأیید 
کرده اســت. نتیجه این حکم، اثبــات مردود بودن هجمه و حرف و حدیث 
آقای مهرداد ســراجی علیه ارکان قضائی فدراسیون بوده است. توییت ها 
و مصاحبه هــای آقای مهرداد ســراجی علیه این جانب بــرای عموم قابل 
درک است؛ زیرا این جانب در جلسه رسیدگی CAS در مقابل آقای مهرداد 
ســراجی قرار گرفتم و از اعتبار حکم کمیته اســتیناف فدراسیون فوتبال و 
مردود بودن شکایت باشــگاه سایپا در CAS دفاع کرده ام! همچنین تا چند 
روز پیــش، رئیس و اعضای محترم کمیته اخــلاق را از نزدیک ندیده بودم 

و تصویر آقای اســدی مقدم را در زمانی که رئیس دادگســتری اسلامشهر 
بود، در اینترنت دیده بودم؛ ســایر اعضا را نیز نمی شناسم و نام شان را هم 
نمی دانم. از اعضای محترم کمیته استیناف، سه نفر از اعضای محترم را از 
سال ها پیش می شناسم؛ اما هرگز صحبتی در مورد پرونده باشگاه گل گهر 
با آنها نداشته ام. همه اعضای ارکان قضائی حاضر و در قید حیات هستند 
و راســتی آزمایی در مورد سخنان من برای افراد منصف و جامعه حقوقی 
و ورزشــی ایران کار سختی نیســت. علاوه بر اینکه هیچ گاه به کمیته های 
مستقل و ارکان قضائی چه حضوری و چه تلفنی، امر یا دستوری نداده ام.

 با این حال قبــول دارید که این فایل ســروصدای زیاد به پا کرد؟  �
فکرش را می کردید چنین فایلی از شما وجود داشته باشد؟

درخصــوص فایل صوتی ادعایی، در ابتدا یک ســایت خبری وابســته 
داخلی، مدعی در اختیار داشــتن آن شد. مدیر مسئول آن سایت خبری که 
ادعای مســتقل بودن و بی طرفی دارد، به اتفاق یک نفــر دیگر، یک روز از 
ســاعت ۶ عصر تا ۱۱ شــب به دفتر کارم مراجعه کردند تــا این جانب را با 
تهدید به افشــای فایل صوتی، وادار به کنار کشــیدن از فدراسیون کنند؛ اما 
این جانــب نپذیرفتم. ضمن اینکه در مقام اعتراض به این اقدام غیر قانونی، 
تمام مراتب را به اطلاع مدیر حراســت فدراســیون فوتبــال و یک مرجع 
صالح رساندم؛ اما چند روز بعد، مفاد متنی یا خود فایل را برای یک شبکه 
ماهــواره ای خارجی ارســال کردند تا به نظر خود در ابتــدا این جانب را از 
خارج از کشور تخریب کنند، ســپس چند سایت خبری آن را در حد وسیع 
و زنجیره وار و هدفمند در داخل کشــور پوشش دادند و از آن برای تخریب 

و برکناری رئیس فدراسیون فوتبال استفاده کردند که همین طور هم شد.
  یعنــی اعتقاد دارید به صورت هدفمند این فایل صوتی منتشــر  �

شده است؟
پوشش رسانه ای و ژورنالیستی این موضوع که در ابتدا در خارج از کشور 
به صورت هدفمند کلید خورد، بخشــی از سناریو و طراحی برای برکناری 
رئیس فدراسیون فوتبال بوده است. این اقدام، تنها علیه شخص این جانب 
نبــود، بلکه افترا به پنج عضو کمیته محتــرم انضباطی که از حقوق دانان 
و قضات برجسته کشــور هســتند نیز بود. فارغ از جرم بودن یا جرم نبودن 
استراق سمع یا ضبط صدا، به نظرم موضوع فایل صوتی یک طراحی برای 
عزل رئیس فدراسیون فوتبال از روی ســناریو و برنامه ریزی قبلی بوده که 
از روی اغراض و حب و بغض های شــخصی و سهم خواهی و نیز یکی، دو 

دلیل دیگر که دوست ندارم وارد آن مقوله بشوم، طراحی شده بود.
 خب این نکته عجیبی است. این فایل از قبل از شما تهیه شده تا به  �

وسیله آن، شما را تحت فشار بگذارند؟
متأســفانه اشــخاصی در دفتر کار این جانب حضور یافتند و قســم یاد 
کردند که عزیزی خادم تا ۱۰ اســفند از کار برکنار می شــود و شــما هم باید 

استعفا دهید تا او زودتر از موعد برکنار شود.
 نهایتا هم که چنین اتفاقی افتــاد و عزیزی خادم زودتر از همین ۱۰  �

اسفند از کار برکنار شد.
ضمــن اینکه بــه تصمیم هیئت رئیســه احترام می گــذارم، اینکه آیا 
حضور در جام جهانی قبل از سه مسابقه پایانی، توفیقات ورزش بانوان، 
پرداخت بدهی های سرســام آور گذشته، اداره فدراسیون فوتبال با وجود 
دسترسی نداشتن به صدها میلیارد تومان از منابع مالی فیفا و ای اف سی 
(به دلیل تحریم)، ضبط تنها ساختمان اداری فدراسیون به خاطر پرونده 
مــارک ویلموتس و دســتیارش و صدها میلیون تومــان بدهی مالیاتی 
مربوط به قرارداد آقای کی روش، نشان دهنده کارنامه ناموفق فدراسیون 
فوتبال است. البته کســی منکر کمک های دولت و تمام مجموعه نظام 
نیست. شــاید این جانب درک درســتی از مفهوم موفقیت در اداره امور 
ندارم. االله اعلم. برای موفقیت هیئت رئیســه در اداره فوتبال کشور دعا 
می کنم. می دانم کار بسیار ســختی است و راضی نگه داشتن ذی نفعان 
درون و بیرون از ورزش کشــور کاری بســیار سخت و شــاید غیر ممکن 
اســت. خدا عاقبت همه شــان را ختم به خیر کند. گذشت زمان پرده از 
واقعیت هــای برکنــاری رئیس فدراســیون بر خواهد داشــت؛ اگرچه از 
هم اکنون بعضی از موضوعات در حال روشن شــدن هستند. ذوق زدگی 
رئیس بحرینی ای اف ســی، تماس تلفنی و تبریک به سرپرستی که فقط 
برای سه ماه میهمان ساختمان ســئول است، محل تأمل بسیاری است 

که ابعاد آن روشن تر خواهد شد.

حسین ساوه شمشکى در انتظار محرومیتى سنگین

غلامرضا رفیعی، مشاور حقوقی سابق فدراسیون فوتبال توضیح می دهد

پشت پرده فایل صوتی جنجالی برنامه مزدک میرزایی


